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školní rok utekl jako voda a máme tu léto. 
Školákům začínají vytoužené prázdniny 
a mohou se rozběhnout vstříc letním dob-
rodružstvím, učitelům zase zasloužený od-
počinek a rodiče mají konečně šanci prožít 
se svými dětmi více společných chvil a vzít 
si také pár dní volna.

Červen nám přinesl nebývale teplé poča-
sí, které v  tomto období dlouho nepama-
tujeme.

Nás to ovšem nezastavilo a  pokračovali 
jsme ve  všech plánovaných investičních 
i neinvestičních akcích. A že jich nebylo vů-
bec málo. Bližší informace vám přinášíme 
uvnitř tohoto čísla v podrobnějším přehle-
du tak, jak už jste zvyklí.

Naše aktivity se nezastaví ani během 
prázdnin. Velká rekonstrukce nás čeká 
v  mateřské školce. Zde, díky úspěšné-
mu projektu a  dotaci, bude vybudována 
nová moderní kuchyň. Dále proběhne re-
konstrukce ulice Komenského. Společně  
s památkáři jsme se dohodli na zcela nové 
podobě této části města. Cesta kolem 
školky je ve velmi špatném stavu a zaslou-
ží si celkovou opravu. Vzhledem k tomu, že 
se nachází v památkové zóně, není možné 
sem vrátit asfaltový povrch. Cesta bude 
mít nově historickou podobu a doplní tak 
celkovou revitalizaci centra města. 

Nový vzhled získá také palouček pod 
Kalvárií před zámkem. Nechali jsme se in-
spirovat dávnou historií a chystáme se zde 
vybudovat cestičky, osadit lavičky, vysadit 
květiny apod. Rádi bychom z  tohoto pro-
storu vytvořili příjemné místo k zastavení, 
k posezení, k odpočinku i k načerpání sil.

Nezapomínáme ani na  starší občany. Za-
dali jsme ke  zpracování architektonickou 
studii na  vybudování Komunitního domu 
pro seniory. Uvědomujeme si, že toto zaří-
zení zde chybí a jeho potřebnost bude stále 
větší. Po  mnoha konzultacích s  odborníky 
na  danou problematiku, jaké zařízení by 

bylo pro naše občany nejvhodnější, jsme 
zvolili právě tento typ. Postupně vás o celém 
záměru budeme informovat. Ale už v tomto 
čísle vám přineseme první část této studie.

Chystáme se také během léta na přestě-
hování Centra dětí a  mládeže do  nových 
prostor. Když vše dobře dopadne, vznik-
ne v Nerudově ulici hezké místo nejen pro 
naše děti, ale stane se i  novým komunit-
ním střediskem, ve kterém bude probíhat 
mnoho akcí. Díky moderním technologiím 
a  zázemí se rozšíří nabídka pro všechny 
věkové skupiny a  už teď je nasmlouváno 
mnoho spoluprací s  významnými institu-
cemi. Přesně tohle bylo naším cílem. Vy-
užít veškerých možností k  získání dotace 
a opravit objekt, který byl v katastrofálním 
stavu a pro který se desítky let nenašlo jiné 
vhodnější uplatnění. Zkrátka udělat z toho 
moderní centrum k všestrannému využití. 

Největší kulturní akcí, která nás čekala 
před prázdninami, byl Benešovský sluno-
vrat. Po  covidové pauze jsme se rozhodli 
využít situaci a  slavnosti města pojmout 
zcela nově. Poprvé probíhaly dva hlavní 
programy, které byly rozděleny do  dvou 
samostatných částí. Jedna část se ode-
hrávala na náměstí a druhá v  letním kině. 

Zde byl Slunovrat zahájen vystoupením zá-
jmových útvarů našeho Centra dětí a mlá-
deže a  také ZUŠ Žandov. Toto technické 
uspořádání nám dovolilo připravit kulturní  
program tak, aby si každý našel to své. Ne-
zapomněli jsme samozřejmě ani na  děti, 
pro které byl připraven odpolední program 
v  zámecké zahradě. Na  hřišti soutěžili ha-
siči v  tradičním Memoriálu Ing.  Emila Vr-
bického, v kostele probíhaly komentované 
prohlídky, na  zámku se provádělo v  kos-
týmech a na Děčínské ulici byla na domě  
čp. 26 odhalena pamětní deska na počest 
historika a benešovského rodáka pana La-
dislava Smejkala. Věříme, že jste si společně 
s námi letošní slavnosti města užili, potkali 
se s přáteli, dali si něco dobrého, poslechli 
si mnoho hudebních vystoupení, zatančili 
si a neodradilo vás ani velmi horké počasí.

Děkujeme touto cestou všem, kteří se 
na letošním Slunovratu podíleli a pomohli 
nám dotáhnout naši myšlenku do konce.

Přejeme vám všem krásné léto plné po-
hody, sluníčka a odpočinku.

Milí Benešováci,

Petr Jansa
starosta

Bc. Andrea Kulíková
místostarostka
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NA ČEM PRACUJEME?
Park pod kostelem mění svoji po-

dobu

Po  novém odpočinkovém poseze-
ní, pocitovém chodníčku a  hmyzím 
domečku, byla dokončena nová ces-
ta. Chtěli jsme, aby celkově zapadla 
do prostředí, ve kterém se park nachá-
zí. Nyní nás ještě čeká doplnění někte-
rých dalších prvků. Na  novou cestu 
bude navazovat oprava části chod-
níku, který je již delší dobu ve  velmi 
špatném stavu.

Opravy v letním kině

Naše město se jako jedno z mála pyš-
ní vlastním letním kinem. Abychom 
mohli rozšířit využití tohoto zajímavé-
ho areálu, bylo potřeba zahájit nutné 
opravy. Proto se tento prostor dočkal 
po mnoha letech nových laviček. Prá-
vě zde bude probíhat letní program 
„Léto pod hvězdami“.

Proběhla oprava střechy na objek-
tu koupaliště

Střecha na celém objektu byla ve vel-
mi špatném stavu a byla nutná celko-
vá výměna.

Na  Táborském vrchu vzniklo od-
stavné parkoviště

Tato odstavná plocha vznikla kvůli 

Krásné odpočinkové posezení v parku pod kostelem.

Park pod kostelem. Nové lavičky v letním kině.

Střecha koupaliště v novém.

velmi omezeným možnostem k  par-
kování v  této části města a  některé 
prostory, které by k parkování vhodné 
byly, jsou bohužel v soukromém vlast-
nictví. 

Postupně dochází k opravám chod-
níků na Děčínské ulici v součinnosti 
s firmou Eurovia.

V  této části města jsme se připoji-
li k  rekonstrukci silnice II/13. Nynější 
opravy nám umožnily postupnou vý-
měnu obrub a dlažby.

Probíhá rekonstrukce chodníku 
na Táborském vrchu

Po  dohodě s  obyvateli opravuje-
me chodník a opěrné zdi v majetku 
města. Akce se bohužel zpozdila, 
protože bylo nutné vybrat nového 
zhotovitele.

Pokračuje příprava dětského singl-
treku

Společně s  Milanem Myšíkem (Kur 
sport) se nám akce blíží do zdárného 
konce a vaše děti tak mohou poznávat 
nová sportovní dobrodružství.

Nové chodníky u nízkých paneláků 
na sídlišti

Nově jsme opravili vstupy ke  vcho-

dům, které byly ve velmi špatném sta-

vu.

Nový chodník na sídlišti

Proběhla oprava chodníku od   

domu čp. 639 k  čp. 638 a  k  silnici,  

a tzv. okruhu.

Nová zastávka na sídlišti 

Zcela nová autobusová zastávka 

bude osazena v  ulici Děčínská smě-

rem na Děčín. Původně jsme plánovali 

tu dosavadní jen opravit, ale nakonec 

jsme rozhodli pro celkovou výměnu 

nejen zastávky, ale také mobiliáře. 

Výměna otopné soustavy v  byto-
vém domě v ulici Bezručova

V  bytovém domě v  Bezručově ulici 

(dříve DPS), proběhla výměna zastara-

lé otopné soustavy.

Rekonstrukce chodníku kolem ka-
bin MSK

Rekonstrukce se také dočká chod-

ník, který vede kolem kabin na  fot-

balovém hřišti MSK. S tím jsme čekali 

na ukončení fotbalové sezóny.
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Nové chodníky u nízkých paneláků.

Výměna otopné soustavy.

Odstavné parkoviště na Táborském vrchu.

Finišuje příprava dětského singltreku.

Další nový chodník na sídlišti.

Rekonstrukce chodníku kolem kabin MSK.

Oprava chodníků na Děčínské.

Stará autobusová zastávka se opravy nedočká...

...bude nahrazena zcela novou - ul. Děčínská.

Rekonstrukce chodníků na Táborském vrchu.

Děkujeme všem, kteří se podíleli na přípravách a realizaci letošního ročníku Benešovského slunovratu.
Velké poděkování patří také sponzorům: Benešovská teplárenská společnost s.r.o., Benwig Heat Transfer spol. s r.o., 
Autoservis Petr, Interkov s.r.o., Lamps a.s., Řeznictví Vernerovi.

PODĚKOVÁNÍ

Petr Jansa
starosta

Bc. Andrea Kulíková
místostarostka
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PŘIPRAVUJEME
Komunitní dům pro seniory (zadá-

na architektonická studie)

Velmi dobře si uvědomujeme, 
že v  našem městě přibývá senio-
rů a  musíme myslet na  jejich život 
v pozdějším období. Po konzultacích 
s  odborníky jsme se rozhodli zadat 
architektonickou studii na vybudová-
ní „Komunitního domu pro seniory“. 
Zde vám přinášíme první zpracova-
nou část. Dům by se měl nacházet 
u koupaliště, v zahradě vedle objektu 
bývalé DPS. Tento krásný a velký pro-
stor nám umožnil navrhnout komu-
nitní dům, ve  kterém vybudujeme 
20 samostatných bytů. Každý z nich 
bude mít balkon nebo přímý výstup 
na zahradu a zázemí pro osobní věci. 
Dále v něm bude velká společenská 
místnost, ve  které budou probíhat 
různé akce pro obyvatele domu, a za-
hradní odpočinkové posezení. Vše je 
teprve na samém začátku a čeká nás 
ještě dlouhá cesta, ale pracujeme 
na  tom, aby se vše stalo skutečnou 
realitou.

Oprava ulice Nerudova

Nerudova ulice má už řadu let nevy-
hovující chodník. Z  důvodů bezpeč-
nosti ale i s ohledem na to, že zde vzni-

Nerudova ulice se také dočka opravy. Plánujeme opravit a vybudovat chodník v Českolipské ulici s napojením na „Valkeřickou”.

Nový komunitní dům pro seniory by se měl nacházet v zahradě u koupaliště vedle bývalého DPS.

ká nové volnočasové středisko nejen 
pro děti, je nutná celková rekonstrukce.

Oprava chodníku v ul. Českolipská 
a napojení na chodník „Valkeřická“ 

Zde je nutná oprava a  vybudování 
nové části bezpečného chodníku, kte-
rý tu chybí.

Obnovení historického paloučku 
pod Kalvárií

Prostor, kterému bychom rádi vdech-
li nový život a vytvořili zázemí k odpo-
činku, inspirované historickými zázna-
my z tohoto místa.

Rekonstrukce cesty Komenského 
(zahájení červenec)

Cesta kolem mateřské školy je mno-
ho let ve velmi neutěšeném stavu. Pro-
tože nám ale není dovoleno položení 
nového asfaltového povrchu, vznikne 
zde, po dohodě s památkáři, „historic-
ká cesta s  mobiliářem“, která doplní 
celkovou podobu centra města.

Výstavba turistického přístřešku 
na  cyklostezce do  Františkova nad 
Ploučnicí

Na  cyklostezce do  Františkova nad 
Ploučnicí není žádné odpočinkové 
místo. Díky úspěšné dotaci zde vybu-
dujeme turistický přístřešek.

Naučná stezka pro rodiče s  dětmi 
(propojení našeho města a  Františ-
kova nad Ploučnicí)

Ve  spolupráci s  obcí Františkov nad 
Ploučnicí a dalšími dotčenými orgány 
jsme se dohodli na  podobě nové na-
učné stezky pro rodiny s dětmi a obě 
obce tak propojíme. Stezka vznikne 
jako okruh, který povede od  zám-
ku, přes cyklostezku na  hrad Ostrý 
a  podél vody zpět do  našeho města. 
Po získání všech potřebných souhlas-
ných stanovisek už se začalo pracovat 
na značení celé cesty.

Nové vstupní schodiště u  čp. 409 
na Sokolském vrchu

Budujeme nové vstupní schodiště 
u  bytového domu čp. 409 na  Sokol-
ském vrchu. Dosavadní schody už 
bohužel nesplňovaly bezpečnostní 
limity. Dojde zde také k  vymalování 
společných prostor v domě.
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V  pondělí 20. června proběhla 
na našem úřadě koordinační schůz-
ka ohledně realizace vrtu na  Oves-
né. Předpoklad je takový, že po jeho 
dokončení bude zásobovat vodou 
místní část Ovesná. A v případě jeho 
dostatečné vydatnosti bude sloužit 
i  jako rezerva pro samotný Benešov 
nad Ploučnicí.

Vrtné práce započnou přibližně 
v polovině srpna, pokračovat budou 
na  přelomu října a  listopadu toho-

to roku. Zkraje příštího roku pak 
bude provedena třicetidenní čerpací 
zkouška a závěrečné vyhodnocení.

Vzhledem k  opakujícím se obdo-
bím sucha a  nedostatkům vody, je 
vybudování nového vodního zdroje, 
částečně financovaného z  dotační-
ho titulu OPŽP, významným úspě-
chem pro naše město.

Ing. Petr Strnad
vedoucí odboru MIŽIP Mapka plánovaného vrtu na Ovesné.

Palouček pod Kalvárií.

Naučná stezka pro rodiče s dětmi. Rekonstrukce cesty Komenského.

Výstavba turistického přístřešku.

Nové schody u bytového domu.

VRT NA OVESNÉ
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OBJEKT PRO zÁJMOVÉ VzDĚlÁVÁNÍ 
- NERUDOVA 689, BENEšOV N. PlOUČNICÍ

Vzhledem k  prodloužení realizace 
stavby vám přinášíme část zprávy, 
kterou na červnové zasedání Zastupi-
telstva města zpracoval Ing. Petr Str-
nad, vedoucí odboru MIŽIP.

Dochází ke zpoždění zahájení někte-
rých prací proti schválenému harmo-
nogramu. Ke  konci března měly být 
dokončeny všechny práce s výjimkou 
zemních prací na  venkovní kanalizaci 
a  dokončovacích prací (kompletace 
instalací, úklid…). Zpoždění prací je cca 
2,5 až 3 měsíce. 

Dle vyjádření dodavatele je zpoždě-
ní velkou měrou zaviněno globálním 
nedostatkem stavebního materiálu 
na  trhu. Z  tohoto důvodu dodavatel 
zažádal o prodloužení termínu stavby. 

Investor vyzval dodavatele k posílení 
počtu pracovníků na stavbě. Zároveň 
zastává názor, že byť je situace na trhu 
se stavebním materiálem známá, není 
z hlediska poskytovatele dotačního ti-
tulu možné bez dalšího prodloužit ter-
mín dokončení stavby, dodavatel musí 
nedostatek materiálu řádně prokázat, 
což dosud neučinil. Z  tohoto důvodu 
nebyl termín dokončení stavby pro-
dloužen.

Dodavatel stavby bude průběžně 

zajišťovat doklady o  nedostupnos-
ti stavebních materiálů nebo o  jejich 
prodloužených dodacích lhůtách. Ge-
nerální dodavatel ve spolupráci s pro-
jektantem budou zjišťovat možné 
náhrady jednotlivých nedostupných 
stavebních materiálů tak, aby byly za-
chovány jejich požadované technické 
parametry. 

Investor požaduje předložení roz-
počtu víceprací dodatku 3, včetně  
méněprací, ve shodném formátu s roz-
počtem schváleným poskytovatelem 
dotace pro čerpání. Poté bude vy-
pracován dodatek k SoD a předložen  
společně s rozpočtem víceprací a mé-
něprací a změnovým listem ke schvá-
lení poskytovateli dotace (CRR).

V současné době vybraní dodavatelé 
vybavení zajišťují pro Objekt zájmové-
ho vzdělávání výrobu a dovoz vybavení 
technikou, výrobu výukového a  ostat-
ního vybavení a výrobu nábytku. Vzhle-
dem k  nedokončení stavebních prací 
požádali o prodloužení termínu dodání 
vybavení (viz body jednání ZaM).          

Organizační záležitosti

Vzhledem k  marnému uplynutí ter-
mínu dokončení stavby a  absence 
doložení relevantních podkladů pro 

prodloužení termínu dokončení stav-
by, akceptovatelných poskytovate-
lem dotačního titulu, počínaje dnem  
26. 3. 2022 je investorem stavby zho-
toviteli účtována smluvní pokuta za   
nedokončení stavby ve  smlouvou 
ustanoveném termínu. Tato pokuta 
bude zhotoviteli účtována do  doby 
řádného ukončení stavby. 

Skutečnost, že zhotovitel stavby ji 
z jakéhokoliv důvodu nedokončil v řád-
ném termínu, je adekvátním důvodem 
pro prodloužení dotačního titulu, avšak 
za  předpokladu splnění smluvních 
podmínek (účtovaná smluvní pokuta).

Předpoklad termínu dokončení sta-
vební části je 30.6.2022. Poté bude 
možné objekt zavážet vybavením, kte-
ré bylo vysoutěženo. Dodavatelé, kteří 
zvítězili v otevřeném výběrovém říze-
ní, se však obávají navážení vybavení 
do stavebně nedokončeného objektu, 
kde by hrozilo reálné riziko jeho po-
škození a s tím související možné ztrá-
ty záruky. Z  tohoto důvodu požádali 
o  prodloužení termínu dodání vyba-
vení, viz materiál dodaný k projednání 
do zastupitelstva.

Ing. Petr Strnad
vedoucí odboru MIŽIP

Volby do zastupitelstev obcí - termín konání pátek 23. září a sobota 24. září 2022.
V komunálních volbách nelze volit na voličský průkaz.  

Pokud chcete volit zastupitele ve své obci, je nutné se v době voleb nacházet v místě svého trvalého bydliště.

Kandidátní listiny pro volby do zastupitelstev obcí mohou podat volební strany typu:

registrované politické strany nebo politická hnutí, jejichž činnost nebyla pozastavena a jejich koalice,
nezávislí kandidáti, sdružení nezávislých kandidátů, sdružení politických stran nebo politických hnutí a nezávislých kandidátů.

Registrovanou politickou stranou a politickým hnutím se rozumí strana  
a hnutí zapsané v rejstříku politických stran a politických hnutí.

Volební strany, s výjimkou nezávislého kandidáta, podávají kandidátní listinu prostřednictvím svého zmocněnce.

Z těchto, shora uvedených informací, vyplývá, že ten, kdo podal kandidátní listinu pro volby do zastupitelstev obcí 2022,  
má právo delegovat své členy a náhradníky do okrskových volebních komisí.  

Termín delegování je do 24. srpna 2022 do 16 hodin (§ 17/2 zákona).

Kontakt na pracovníky odpovědné za organizačně technické zabezpečení voleb v rámci POÚ Benešov nad Ploučnicí: 
Mgr. Zdeňka Čvančarová, vedoucí HS odboru, 412 589 804, 724 857 337, cvancarova@benesovnpl.cz

Bc. Jana Dolejšová, DiS., FP odbor, 412 589 809; dolejsova@benesovnpl.cz

Městský úřad Benešov nad Ploučnicí je jako pověřený obecní úřad ve funkci registračního úřadu pro obce, které jsou uvedené 
v příloze. Kandidátní listiny se podávají na MěÚ Benešov n.Pl., náměstí Míru 1, Benešov n.Pl., 2. patro, č. dv. 26, a to nejpozději 

do 19. 7. 2022 do 16 hodin.

VOlBy DO zASTUPITElSTEV OBCÍ - zÁKlADNÍ INFORMACE
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NA SlOVÍČKO…

Milý zdeňku, jsem opravdu ne-
smírně ráda, že jsi souhlasil s  naším  
rozhovorem. My dva se známe už 
spoustu let, a  přesto o  Tobě mnoho 
věcí nevím. Hned na začátku se tedy 
zeptám, odkud pocházíš?

Narodil jsem se v Bílině, okres Teplice 
v Čechách.

zajímala Tě historie od malička? Ja-
kou školu jsi vlastně vystudoval? 

O historii jsem se začal zajímat v roce 
1972, kdy jsem se čirou náhodou sezná-
mil na bílinském zámku s PhDr. Gabri-
elem a PhDr. Waldhauserem při archeo-
logických vykopávkách. To byl počátek 
mého zájmu o historii. Pak už následo-
valo mé zaujetí o historii, kterému jsem 
cele propadl, což trvá až do  současné 
doby. V  pozdějších letech jsem vystu-
doval Filozofickou fakultu Univerzity 
Karlovy, obor národopis se zaměřením 
na historiografii

 Na jakém zámku jsi začínal?

 Začínal jsem na  zámku v  Benešově 
nad Ploučnicí, v  roce 1988, kdy jsem 
přebíral v  té době pouze Dolní zámek. 
Ostatní části zámeckého areálu v  té 
době ještě nebyly součástí dnešního 
celého zámeckého areálu.

Čím musí člověk projít, než se stane 
kastelánem?

Kastelánem jsem se stal na  základě 
výběrového řízení. To bylo pouze jen 
jmenování. Ostatní si musí každý nový 
kastelán získat dlouholetými zkuše-
nostmi. Pak se teprve může nazývat 
kastelánem. Práce to není jednoduchá, 
například musí zajišťovat ekonomiku 
provozu, seznámit se co nejpodrobně-
ji s  historií zámku (což je např. bádání 
v archivech), zajištění obnovy, připravit 
návrhy na restaurování mobiliáře, zajiš-
tění návštěvnické sezony, provádět re-
instalaci nových místností apod.

Proč ses rozhodl právě pro zámek 
v Benešov nad Ploučnicí? 

Státní zámek Benešov nad Ploučnicí je velice cenný renesanční zámecký areál, který se právem nazývá „perlou saské 
renesance“. Místo, kam každý rok přijíždí mnoho turistů i odborníků. Stavba, která se majestátně tyčí na benešovském 
náměstí.

Právě s tímto místem je již mnoho let spojen kastelán PhDr. zdeněk Henig. Člověk, který svůj život zasvětil obnově 
celého areálu. Právě on stojí za nynější podobou celého komplexu.

Letos před prázdninami se rozhodl odejít, předat zámek do nových rukou a užít si zasloužený odpočinek. A tak náš 
prázdninový rozhovor patří právě jemu, protože kamkoliv se po areálu rozhlédnete, všude uvidíte jeho stopu.

Na to je jednoduchá odpověď. Byl to je-
diný inzerát v té době na pozici kastelá-
na. Tak jsem se přihlásil, výběrové řízení 
jsem vyhrál a jsem na zámku již 33 let.

Přišel jsi v  době, kdy rozhodně zá-
mek neměl dnešní podobu. Co všech-
no se změnilo za  ty roky, kdy jsi byl 
kastelánem?

Při mém nástupu jsem převzal pouze 
Dolní zámek, který byl prázdný z důvo-
dů, že v místnostech byla dřevomorka 
a musela se provést obnova všech pod-
lah v  místnostech. Ta byla ukončena 
v dubnu 1989 a do zámku se instaloval 
do expozic mobiliární fond a zámek byl 
zpřístupněn veřejnosti. Po roce 1992 se 
vracel historický majetek městu. Díky 
tenkráte osvícenému starostovi města 
ing.Vrbickému a  tehdejšímu zastupi-
telstvu byl pod správu Památkovému 
ústavu převeden Horní zámek a o něco 
později i  Hospodářská budova a  to 
ve značně zdevastovaném stavu. O ně-
kolik let později byl od města odkoupen 
Konojedský zámeček. Všechny budovy 
prošly náročnou a  nákladnou rekon-
strukcí řádově v desítkách miliónů, kte-
rá byla ukončena v roce 2002. O několik 
let později byly k zámku od města ještě 

převedeny zámecké příkopy. Na  ty je 
plánována v dalších letech jejich obno-
va. Jen tak pro zajímavost bych uvedl, 
že se nám podařilo v  roce 2002 spo-
jit všechny budovy zámeckého areá-
lu do  jednoho celku, který byl od roku 
1635 rozdělen mezi několik majitelů.

Jak vypadá běžný den kastelána? 
A  jak vypadá tento den v  zimě, kdy 
si mnoho lidí myslí, že mají kasteláni 
volno? 

Můj den začíná otevřením emailo-
vé pošty, která je pravidelně zahlcena 
spoustou emailů, někdy naprosto ne-
smyslných otázek a dotazů. Pravidelně 
se kontroluje stav budov a expozic. Mezi 
tím je čas i na doušek dobré kávy. Sa-
mozřejmostí je, že v sezoně se kontro-
luje zajištění návštěvnického provozu. 
Poté se vyřizuje běžná agenda. Když 
je pak ještě čas tak se zpracovává do-
kumentace zámku, nebo se připravují 
návrhy výstav apod. Obdobně je tomu 
v zimě, kdy se kontroluje stav mobiliáře 
po sezoně, navrhuje se u některých re-
staurování, příprava nových reinstalací 
expozic apod.

»»» pokračování na straně 8 »»»

Kastelán PhDr. Zdeněk Henig.
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»»» pokračování ze strany 7 »»»

Na  co jsi na  svém zámku nejvíc 
pyšný? 

Pokud bych měl zhodnotit na co jsem 
„pyšný“, tak na to, jak jsem již zmínil, že 
se nám podařilo spojit všechny budo-
vy do jednoho zámeckého areálu, a tak 
vznikl nádherný celek, který patří mezi 
jeden z mála dochovaných skvostů se-
verské architektury na našem území.

Co jsi měl na své práci nejraději? 

Všechno, co se týkalo zámku. Je to 
má srdeční záležitost.

Vydal jsi také mnoho knih. Řekneš 
nám o nich něco více? 

Ano, vydal jsem několik knih. První 
knížka byla o „Historii města Benešova 
nad Ploučnicí“. Poté jsem ještě napsal 
knihu o „Historii míšeňského šlechtické-
ho rodu Salhausenů“, stavitelů a prvních 
majitelů zámků. Také jsem vydal brožu-
ru „55 let obnovy benešovských zámků“, 
dále brožuru „Vilém Kinský v  diploma-
tických službách Albrechta z Valdštejna. 
V  současné době mám rozpracovanou 
knihu o  šlechtickém rodu Clary-Aldrin-

genů, kteří vlastnili Dolní zámek od roku 
1634 do roku 1848. A mým publikačním 
zakončením bude také rozpracovaná 
kniha o  Historii šlechtického rodu Kin-
ských, také majitelů zámku.

Také máš za  sebou mnoho svých 
vlastních výstav a spoluprací. Můžeš 
aspoň některé zmínit? 

Za léta působení na zámku jsem měl 
několik desítek výstav s různým zamě-
řením, z  nichž byly některé poměrně 
rozsáhlé např. „Salhausenové“, „Vilém 
Kinský v  diplomatických službách  
Albrechta z Valdštejna“. Největší a nej-
náročnější výstava kterou jsem při-
pravoval skoro jeden rok byl výstava 
ve Valdštejnském paláci v Praze „Vald-
štejnové ve službách císařů“.

Odcházíš po mnoha letech a Tvým 
nástupcem se stává Mgr.  Renata 
Křížková, Tvá dlouholetá zástupky-
ně. Co bys ji popřál? 

Hlavně hodně pevných nervů, neboť 
začátky každého nového kastelána 
jsou poměrně složité přes množství 
úkolů, se kterými se bude potkávat. 
Jsem přesvědčen, že Renatka vše 
zvládne, znám ji již přes dvacet let 

a vím, že je schopná a bude určitě po-
kračovat v rozvoji zámku.

Čemu se nyní budeš věnovat? 

Mám v plánu odjet na čas do své cha-
loupky u  jezera Štít, kde budu trochu 
rybařit. Kromě toho dopíši rozpraco-
vané knihy. Také budu zpracovávat 
ve  spolupráci s  rodinou Kinských je-
jich rodovou historii a připravovat jim 
výstavy na  jejich zámku Karlova Ko-
runa v Chlumci nad Cidlinou. A pak se 
ještě časem uvidí, co bude dál.

Děkuji Ti za krásný rozhovor a za ne-
skutečné množství práce, kterou jsi 
zde odvedl. Osobně Ti také děkuji 
za mnoho let naší společné spoluprá-
ce, kdy se nám podařilo propojit svět 
zámku a svět dětí.

z  celého srdce Ti přeji krásný čas 
na  Tvé chaloupce, na  místě, které 
znám a je potěchou pro duši. Těším se 
na Tvé další výstavy i knihy a doufám, 
že se stále budeme potkávat a probí-
rat „ten svět kolem nás“, jako doposud.

Děkuji!

Bc. Andrea Kulíková
místostarostka

POlICISTÉ VyBAVENI DEFIBRIlÁTOREM  
ASISTOVAlI PŘI zÁCHRANĚ žIVOTA MUžE

Operátor tísňové linky 158 přijal v úte-
rý 31. května, krátce po  jedenácté ho-
dině dopoledne oznámení, cestou 
operačního střediska Zdravotnické 
záchranné služby Ústeckého kraje, že 
se na  náměstí Míru v  Benešově nad 
Ploučnicí, před místní restaurací na-
chází muž, který zkolaboval a  měl by 
být v  přímém ohrožení života. Policis-
té z Obvodního oddělení Benešov nad 
Ploučnicí, praporčík David Kaplan, pra-
porčík Marek Braun a nadporučík Vác-
lav Knespl ihned vyjeli na místo.

Během necelé minuty se dostavili 
před zmiňovanou místní restauraci, 
kde se již nacházel strážník Městské 
policie Benešov nad Ploučnicí Zde-
něk Šlinský, který prováděl nepřímou 

masáž srdce staršího muže, který le-
žel na dřevěné lavici na předzahrádce 
restaurace. Dle prvotních informací 
měl ohrožený 58letý muž upadnout 
do  bezvědomí, pravděpodobně s  ná-
slednou zástavou srdce, neměl hmat-
ný srdeční tep, nedýchal.

Policisté z  obvodního oddělení Be-
nešov nad Ploučnicí bez jakéhokoli 
zaváhání muži okamžitě přiložili auto-
matizovaný externí defibrilátor (AED), 
který mají pro tyto případy ve  slu-
žebním vozidle a  zahájili resuscitaci.  
Přístroj automaticky vyhodnotil stav 
pacienta, kdy nejprve nedoporučil  
výboj, takže policisté pokračovali v ne-
přímé srdeční masáži, za  současné-
ho použití ambuvaku. U  ohroženého 
muže začalo docházet k  obnovová-
ní životních funkcí. Následně přístroj 
provedl ještě dva další výboje před  
příjezdem zdravotnické záchranné 

služby. I po příjezdu ZZS dál pokračova-
li v srdeční masáži. Zasahující policisté, 
strážník městské policie a  záchranáři 
se po dobu několika dalších minut stří-
dali při nepřímé masáži srdce, zatímco 
zdravotníci muže ošetřovali. U muže se 
po prováděné resuscitaci podařilo ob-
novit životní funkce do té míry, že zasa-
hující lékařka rozhodla o převozu muže 
k  vrtulníku letecké záchranné služby. 
Následně si zdravotníci muže převzali 
do své péče a letecky jej transportovali 
do nemocnice.

Díky profesionálnímu zásahu policis-
tů prap. David Kaplana, prap. Marka 
Brauna a npor. Václava Knespla, stráž-
níka městské policie Zdeňka Šlinského 
a  v  neposlední řadě také záchranářů 
byl muž stabilizován a nyní je v  rukou 
lékařských odborníků. Díky pohoto-
vosti všech zúčastněných se podařilo 
zachránit to nejcennější, lidský život.



Z P R A V O D A J  M Ě S T A  B E N E Š O V  N A D  P L O U Č N I C Í 9

zPRÁVA O ČINNOSTI MP zA MĚSÍC KVĚTEN 2022
Dříve než začnu s výpisem činnosti 

za měsíc červen, rád bych vyzdvihl 
událost, ke  které došlo začátkem 
tohoto měsíce, kdy strážník měst-
ské policie pan Z.Šlinský přijal ozná-
mení, že na náměstí Míru, na terase 
místní restaurace, zkolaboval muž. 
Strážník pohotově vyhodnotil situa-
ci jako život ohrožující stav a zahájil 
neodkladnou resuscitaci, se kterou 
pokračoval až do  příjezdu záchra-
nářů, významně tím přispěl k  zá-
chraně jeho života

Zaměření činnosti:

•  řešení a  kontrolu dopravní situace 
v ul. Sídliště – z důvodu rekonstrukce 
komunikace v ul. Děčínská

•  zvýšenou kontrolu školy v  průběhu 
přestávek a  po  skončení vyučování 
z důvodu prevence proti šikaně

•  kontrolu parkování ve  městě – bylo 
uloženo 17 pokut příkazem na místě

•  kontrolu parků, hřišť, altánku pod jí-
delnou

•  kontrolu pořádku v ul. Dvořákova

•  kontrolu majitelů psů, zda uklízí 
po svých mazlíčcích

•  kontrolu dodržování pořádku a noč-
ního klidu.

V tomto měsíci bylo přijato 48 růz-
ných oznámení a žádostí na služeb-
ní telefon. Mezi nejzávažnější ozná-
mení patřila:

•  ul. U Studánky – vykradená kůlna

•  ul. Kostelní – krádež krytu kol

•  ul. náměstí Míru – kouř a jiskry z bu-
dovy MÚ, napadení v obchodě s po-
travinami, obtěžování hostů místní 
restaurace, šikana mezi žáky na  za-
stávce autobusu

•  ul. Žižkova – napadení partnerem, 
poškození vozidla, poražení psa pro-
jíždějícím vozidlem, stížnost na  sou-
sedy, kteří omezovali práva volajícího

•  ul. Děčínská – nezajištěné vozidlo, 
únik kapalin z bagru, dopravní neho-
da, poškození dvou poklopů od kaná-
lu, poškození mycí linky u benzinové 
pumpy

•  ul. Smetanova – rušení nočního klidu

•  ul. Sokolovská – znečištění veřejného 
prostranství, napadení osoby, rušení 
nočního klidu

•  ul. Nerudova – rušení nočního klidu

•  ul. Vilová – napadení partnerem

•  ul. Sídliště – ve dvou případech rušení 
nočního klidu, napadení psem

•  ul. Českolipská – dopravní nehoda

•  ul. Opletalova – kradené kolo, napa-
dení partnerem

•  ul. Palackého – dopravní nehoda

•  zahrádky – rozbitá okna u odstavené-
ho vozidla

•  zámecká zahrada – ležící muž na tráv-
níku – podezření na zranění

Ve čtyřech případech strážníci vyjíž-
děli k oznámení: znečištění veřejného 
prostranství. Jde o případy, kdy pacha-

telé tohoto přestupku odkládají věci 
(koberce, nábytek atd.) na místa, která 
k tomu nejsou určena.

Mezi ostatní méně závažná oznáme-
ní patřilo např.:

•  poštolka, která vypadla z hnízda, pře-
kážka v provozu, zaběhnutý pes atd.

•  ve  třech případech se na  strážníky 
obrátili o pomoc i z okolních obcí: 

•  Malá Veleň – odchycení volně pobí-
hajícího psa

•  Heřmanov – řidič autobusu telefono-
val během řízení vozidla

•   Markvartice – ležící muž na pozemní 
komunikaci

 V  měsíci červnu se konaly Městské 
slavnosti. V  souvislosti s  touto kultur-
ní akcí plní strážníci úkoly – příprava 
náměstí na stánkový prodej, omezený 
průjezd a  parkování vozidel, zajištění 
bezpečnosti a pořádku.

V  letošním roce slavnosti proběhly 
v  pohodové atmosféře – byla přijata 
pouze tři oznámení:

• dítě hledající svoji maminku

• rušení nočního klidu na náměstí

•  opilec, který obtěžuje návštěvníky 
slavností.

Jan Svatoš
Městská policie

Městská policie 
Čapkova 477
407 22 Benešov nad Ploučnicí
tel.: 775 088 156 
e-mail: mpbenesovnpl@post.cz

POlICISTÉ UHASIlI POžÁR  
JEšTĚ PŘED PŘÍJEzDEM HASIČů
Ve  čtvrtek 5. května před devá-

tou hodinou ranní přijali policisté 
z Obvodního oddělení Benešov nad 
Ploučnicí oznámení o požáru domu 
v  Dolních Habarticích. Na  místo 
ihned vyjela z  obvodního odděle-
ní hlídka dvou policistů. Na uvede-
nou adresu dorazili během několika 
minut, kdy spatřili kouř a  plame-
ny šlehající ze zadní části střechy 
domu.  Jelikož hasiči zatím na místo 
nedorazili, rozhodli se policisté ko-

nat. Na  nic nečekali, po  žebříku se 
dostali k místu požáru a za pomoci 
práškového hasícího přístroje, kte-
rý je součástí vybavení služebního 
vozidla, začali s  hašením plamenů. 
To se jim podařilo ještě před příjez-
dem hasičů. V domě se nikdo nena-
cházel a  na  místě naštěstí nedošlo 
k žádnému zranění. Svým včasným 
zásahem zcela jistě hlídka zabráni-
la dalšímu šíření požáru a uchránila 
tím majetek majitele nemovitosti. 

Děkujeme strážníkovi 

městské policie Benešov 

nad Ploučnicí zdeňkovi 

šlinskému za pohotový 

zásah při záchraně  

lidského života.

PODĚKOVÁNÍ

Petr Jansa
starosta

Bc. Andrea Kulíková
místostarostka
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JEl NA KRADENÉ MOTORCE, NAVÍC BEz ŘIDIČÁKU 
A PRAVDĚPODOBNĚ I POD VlIVEM DROg

Vydařený služební zákrok si na  své 
konto připsali policisté z  Obvodní-
ho oddělení Benešov nad Ploučnicí. 
V úterý 10. května krátce před sedm-
náctou hodinou policisté zaregistro-
vali ve Verneřicích průjezd motorkáře, 
o  kterém se vzhledem ke  způsobu 
jeho jízdy domnívali, že by mohl být 
pod vlivem alkoholu nebo drog. Muž 
jel na  motocyklu tovární značky Su-
zuki ve směru na Mukařov. Za pomo-
ci služebního vozidla se světelným 

a  zvukovým výstražným znamením 
a nápisem ,,Stop Policie“ byl policisty 
vyzván k  zastavení, motorku zastavil 
až po  zhruba dvoukilometrové jízdě. 
Provedenou lustrací kolegové zjistili, 
že 31letý muž jel na motocyklu, na kte-
rém byly umístěny registrační značky 
vedené v pátrání. Navíc bylo zjištěno, 
že seděl na  ,,špatné“ motorce, která 
byla rovněž vedená v pátrání jako od-
cizená. To ale nebylo vše. Muž neměl 
na motorce co dělat, protože policis-

té zjistili, že vůbec nevlastní řidičské 
oprávnění. Provedeným orientačním 
testem na  přítomnost omamných 
a  psychotropních látek se u  řidiče 
ukázaly pozitivní hodnoty na amfeta-
min/metamfetamin. K  požití těchto 
látek před jízdou se 31letý muž přiznal 
a  podrobil se i  lékařskému vyšetření 
spojeným s  odběrem biologického 
materiálu. Policisté muži zakázali dal-
ší jízdu, dalšími okolnostmi případu 
se policisté nadále zabývají.

Dne 2.7 2022 to bude již 11let co nás 
opustila paní Hedvika Hendrichová. 

Čas rychle plyne, ale vzpomínka na naši 
maminku je stále v našich srdcích. Chy-
bíš nám maminko, myslíme na  tebe. 
Dcery Anina a Iva s rodinami.

Dne 12. 7. 2022 uplyne již 10 let, co nás 
navždy opustila paní Vlasta Krišková. 

Stále vzpomínají sestra Marie, dcera 
Vlasta a syn Miroslav s rodinami.

V době letních prázdnin (červenec, srpen) 

knihovna otevřena: 

 Pondělí 12.00 – 17.00 hod.

 Středa 12.00 – 17.00 hod.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA

Oznámení o uzavření MÚ  

dne 7. 7. a 8. 7. 2022 z provozních důvodů.

MĚSTSKÝ ÚŘAD

Oznámení o uzavření lékárny Na Radnici 

ve dnech od 1. 7. do 13. 7. 2022  

z důvodu dovolené.

lÉKÁRNA NA RADNICI

PRO OBČANy
Vzhledem k  situaci v  problematice toulavých koček 

v ČR, jsme se rozhodli přistoupit k preventivnímu opat-
ření v  podobě integrace kastračního programu v  naší 
obci. Program cíli na  prevenci formou osvěty, ale také 
nabízí řešení v podobě kastrací.

Obec bude přispívat na náklady spojené s kastracemi 
toulavých i  domácích koček. Podmínkou příspěvku je 
vyplněná žádost na webu www.obcekastruji.cz, který 
provozuje organizace KasProCats – kastrační program, 
z.s., jenž pro obec tuto službu zaštiťuje.

Pro komplexní informace můžete také navštívit strán-
ku www.kasprocats.cz, kde se dozvíte veškeré odbor-
né informace na téma toulavých koček a kastrací. Rov-
něž můžete využít telefonický kontakt, na kterém vám 
budou zodpovězeny všechny vaše dotazy: 776 192 783. 
V průběhu měsíce června byl také všem občanům měs-
ta Benešov nad Ploučnicí vhozen do schránky informač-
ní letáček.

O kastraci můžete požádat zde: www.obcekastruji.cz 

Koordinátor projektu: Luboš Kristek, tel.: 776  192  783, 
KasProCats, z.s.

Odkazy:   

www.kasprocats.cz 

www.facebook.com/kaspropet 

www.obcekastruji.cz/

Benešovské
noviny
Benešovské
noviny

Novoroční ohňostroj nad městem. Autor p. V. Hlavatý



Z P R A V O D A J  M Ě S T A  B E N E Š O V  N A D  P L O U Č N I C Í 11

V  pondělí 13. června 2022 se v  aule 
budovy Nova konala pro rodiče 
přednáška s  besedou na  téma „Ky-
beršikana a  rizika sociálních sítí a  je-

V  pátek 10. června 2022 proběhlo 
v  rámci Veletrhu Svět knihy Praha 
2022 finálové kolo letošního ročníku 
projektu Souboj čtenářů. Za  účasti 
autorek dvou soutěžních titulů, paní 
Petry Hůlové a  Kláry Smolíkové, 
odpovídaly soutěžní týmy šesťáků 
na  otázky z  pěti soutěžních titulů. 
V silné konkurenci prokázali všichni 

zE šKOlNÍHO PROSTŘEDÍ...

KyBERšIKANA A RIzIKA SOCIÁlNÍCH SÍTÍ

FINÁlE – SOUBOJ ČTENÁŘů 2022

jich prevence“, kterou odborně vedl 
Ing.  Lukáš Moudrý, DiS. Přednáška 
s  besedou navázala na  jarní preven-
tivní akce v  jednotlivých třídách. 
V  dnešní postmoderní technologic-
ké společnosti provázejí všechny děti 
různé komunikační prostředky, jejichž 
nebezpečí bylo hlavním programem. 
Rodiče tak byli seznámeni nejen s rizi-
ky, které virtuální svět obnáší, ale záro-
veň zde vznikl prostor pro uvědomění 
si, že bez spolupráce rodiny a školy se 
naše mládež neochrání. Zákonným 
zástupcům byly také prezentovány 
výsledky dotazníkového šetření žáků 
5. – 8. ročníků, které na naší škole pro-
běhlo v průběhu května a zabývalo se 
daným tématem. 

Touto cestou chceme poděkovat 
za letošní spolupráci panu Ing. Luká-
ši Moudrému, DiS., a  věříme, že na-

vázaná spolupráce bude pokračovat 
i v následujícím školním roce.

Mgr. H. Svobodová
metodik prevence

Mgr. Miroslava šmídová

soutěžící své čtenářské dovednos-
ti, ale také všeobecný rozhled. Naši 
šesťáci si vedli velmi dobře a získali 
krásné 2. místo za vítězným Katolic-
kým gymnáziem Třebíč, na  3. mís-
tě skončili žáci ze ZŠ a  MŠ U  Stud-
ny z  Karviné. Všechny výkony byly 
vyrovnané. Obstát v  takové konku-
renci je opravdu rok od  roku těžší. 
Mezitím co porota hodnotila odpo-
vědi jednotlivých týmů, proběhla 
také beseda s  oběma autorkami, 
které odpovídaly na zvídavé otázky 
čtenářů, a proběhla také jejich auto-
gramiáda.

Blahopřejeme našim reprezentan-
tům a  děkujeme paním učitelkám 
Mgr.  Soně Matysové a  Mgr.  Šárce 
Leknerové a  také žákyním 9.A – 
Marii Mundzikové a  Karolíně Kou-
novské za přípravu a vedení našich 
úspěšných reprezentantů
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Na středu 1. června 2022 si žáci ze 
třídy 6.A a 6.B připravili dětský den 
pro své mladší kamarády z  mateř-
ské školky. O pracovních činnostech 
a  výtvarné výchově si žáci tvořili 
vlastní kostýmy na  téma pohádko-
vých postav. K vidění byli například 
klauni, ledové království, víly, pa-
voučí princezny, šípková Růženka, 
indiáni, jednorožci, kovbojové a jiné. 
Děti byly na  zahradě mateřské 
školky rozmístěny po  stanovištích, 
kde měly připravené různé úkoly 
a  všem malým kamarádům ochot-
ně pomáhaly. 

Pro děti z  1. stupně – od  příprav-
ky po čtvrťáky si Den dětí připravili 
žáci 5. tříd. V parku pod Bílou školou 
si páťáci připravili různá stanoviště 
a  děti si tak užily dopoledne plné 
her a zábavy.

Vzhledem ke  krásnému sluneč-
nému počasí se dětský den velice 
vydařil. Všem dětem se tento den 
moc líbil a nadmíru si ho užili jak or-
ganizátoři, tak všechny děti ze škol-
ky i ze školy. Důkazem radosti byly 
rozzářené oči dětí a  jejich úsměvy. 
Velká pochvala patří všem žákům 
6.A a  6.B i  žákům pátých tříd. Byli 
jste skvělí! Děkujeme

DEN DĚTÍ PRO MATEŘSKOU šKOlU

Mgr. Miroslava šmídová

Další aktivity a ostatní informace na www.zsbnpl.cz

• hlavní prázdniny  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1. 7. – 31. 8. 2022

•  přerušení provozu Mš . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .1. 7. – 31. 8. 2022 

•  přerušení provozu šD  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .1. 7. – 31. 8. 2022

•  úřední hodiny o prázdninách  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  vždy v pondělí 9 – 13 hodin

•  zahájení nového školního roku . . . . . . . . . . . . . . . . . . ve čtvrtek 1. září 2022

Přejeme všem pohodové léto plné sluníčka a dobré nálady.
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V průběhu května a června proběh-
ly ve  škole projektové dny v  rámci 
projektu Škola pro život II (CZ.02.3
.X/0.0/0.0/20_080/0021886 - 3.II/12 
Projektový den ve výuce). Projektové 
dny si připravili jednotliví vyučující 
s odborníky z praxe, kterým za jejich 
účast na vzdělávání našich žáků patří 
naše velké díky.

Žáci 2. tříd měli projektové dny 
s názvem Semínko, kterými děti pro-
vedla paní Eva Krumlová, která vy-
světlovala dětem vývoj od  semínka 
k plodu, práci na poli na  jaře, to, jak 
semínko vypadá, k čemu slouží. Díky 
pokusu se šiškou viděly, co se děje 
s  rostlinami za  deště. Každý si vyro-
bil panáčka z květináčů, ve kterém si 
domů odnesl sazenici zeleniny nebo 
krásnou kytičku. Velký úspěch měla 
také závěrečná příprava a ochutnáv-
ka zeleninového salátu.

Žáci 3.B měli svůj projektový den 
s  Mobilním planetáriem na  téma 
Život stromů, v rámci něho se v ani-
mované projekci „projeli“ kmenem 
stromu, proměnili se v  pylové zrn-
ko, které dozrálo v plod…. Projektový 
den pokračoval tvořivými činnost-
mi ve  třídě. Malí přírodovědci tvořili 
reliéfní obrázky stromů technikou 
vrstvené koláže a  listy kresbou zná-
zorňující složité, důmyslné a důležité 
procesy v životě rostlin v návaznosti 
pro život živočichů.

Žáci 8.B a  8.C absolvovali projek-
tové dny týkající se smyslů a  smys-
lového postižení, kterými je proved-
la studentka speciální pedagogiky 
Nina Zajícová. V první části dne žáci 
zjišťovali informace o sluchovém po-
stižení, naučili se znakovat základní 
informace o sobě a na základě toho 
se snažili mezi sebou komuniko-
vat. V  další části dne si vyzkoušeli 
číst Braillovo písmo a  také pomocí 
simulačních brýlí, si vyzkoušeli růz-
né typy zrakových poruch. Žáci naší 
školy měli tak možnost proniknout 

šABlONy III – PROJEKTOVÉ DNy VE šKOlE

Mgr. Miroslava šmídová

do společnosti lidí, kteří jsou znevý-
hodněni. Třeba si i uvědomili, že by si 
každý měl vážit svého zdraví a toho, 
že může v životě fungovat bez těchto 
velkých omezení.
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Po skoro dvouletých covidových opat-
řeních je naše Centrum dětí a mládeže 
opět plné zájmových kroužků, akcí pro 
rodiče s  dětmi, soutěží, akcí pro veřej-
nost a v neposlední řadě i pro naše se-
niory. 

Naší celoroční činnost jsme zahájili 
Rozloučením s  létem, které se konalo 
na  místním koupališti v  Benešově nad 
Ploučnicí. Bylo zde mnoho soutěží pro 
děti a také plno sladkých odměn. 

V  tomto roce se nám podařilo otevřít 
mnoho nových zájmových kroužků, kde 
se kapacita naplnila během několika 
dní. 

Konečně se také otevřela taneční sou-
těžní sezóna. Vzhledem ke  covidu ov-
šem začala probíhat až na  jaře a  byla 
opravdu velmi náročná. Náš Taneční 
klub Respect slavil mnoho úspěchů 
na regionálních i celostátních soutěžích. 
Děti si přivezly spoustu medailí a  hez-
kých zážitků. Na  soutěžích nechyběly 
samozřejmě ani naše mažoretky Be-
rušky a Ladybirds, které mají za sebou 
také skvělé výsledky. Máme radost, že 
se všichni opět vrátili plní energie a sil.

V  tomto roce proběhly i  dva turnaje 
ve  florbale mezi dětmi z  našeho CDM 
a dětmi navštěvující Florbal pod MSK. 

šKOlNÍ ROK V CENTRU DĚTÍ A MlÁDEžE

Naší největší tradiční podzimní akcí 
pro veřejnost byl Strašidelný zámek, 
kde bylo opět plno strašidel a  zajíma-
vých soutěží, které probíhaly v zámecké 
zahradě a v okolí zámku a kostela. Tato 
akce se opět těšila velké návštěvnosti. 

Každoročně nezapomínáme ani na ne-
krásnější svátky v roce, Vánoce. Tradičně 
jsme nazdobili Betlém u benešovského 
kostela, který tak již mnoho let slouží 
k  rozjímání při procházkách dětí i  do-
spělých. Nezapomněli jsme ani na  vá-
noční dílny pro seniory z našeho města 
i partnerského města Heidenau. 

V  tomto školním roce jsme zde měli 
i  dvě přednášky. První byla zaměřena 
na  Tibetské mísy a  jejich blahodárné 
účinky pro organismus. Ta druhá se 
týkala zdravého kojení. Nastávajícím 
maminkám nebo maminkám již na-
rozených dětí byla k  dispozici laktační 
poradkyně. Tam se dozvěděly mnoho 
zajímavého o  zdravém a  přirozeném 
kojení. 

Konec tohoto školního roku jsme 
společně oslavili nejdříve na  Dětském 
dni a  následně se všemi našimi dětmi 
na škvárovém hřišti Zahradní slavností. 
Připravili jsme skákací hrad, malová-

ní na  obličej, tetování, mnoho soutěží 
a také drobné občerstvení. 

Závěrečné rozloučení proběhlo na Be-
nešovském slunovratu, kde jsme 
po pauze opět mohli předvést, s jakými 
choreografiemi soutěžily tuto sezónu 
naše taneční i  mažoretkové týmy. Své 
vystoupení zde předvedly také naše 
malé gymnastky a  veřejnosti se popr-
vé představil Fanda Petřík se svou hrou 
na kytaru a zpěvem.

Pro nás končí období zájmových krouž-
ků, ale začíná velmi nabitá sezóna tábo-
rů. V letošním létě jich proběhne dokon-
ce osm a my se na ně moc těšíme.

V tuto chvíli už se také těšíme do no-
vých prostor v  Nerudově ulici, kde 
vznikne nové a moderní středisko. Zde 
budeme mít možnost propojit mnoho 
nových kroužků, výukových programů, 
seminářů, podpůrných skupin a  spolu-
práce s dalšími organizacemi.

Přestože se budeme nacházet jinde, 
věříme, že pro vás a vaše děti bude naše 
nová nabídka ještě pestřejší a zajímavější.

Děkujeme vám za  podporu a  přeje-
me krásné léto.

Kolektiv CDM
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BENEšOVSKÝ SlUNOVRAT - FOTOgAlERIE
foto: Jaroslav Tylman
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BENEšOVSKÝ SlUNOVRAT - FOTOgAlERIE
foto: Jaroslav Tylman
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BENEšOVSKÝ SlUNOVRAT - FOTOgAlERIE
foto: Jaroslav Tylman
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BENEšOVSKÝ SlUNOVRAT - FOTOgAlERIE
foto: Jaroslav Tylman
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A jaká byla?

Náročná. Do března nebylo možné nor-
málně trénovat ani nic plánovat, protože 
když už nás nezavírali všechny, tak ale-
spoň po  částech. Mladší holky končily 
v roce 2020 jako kadetky a  letos je čekal 
skok rovnýma nohama do nejtěžší junior-
ské kategorie.

Plná změn a  nových zážitků. Pro star-
ší holky ve  znamení účasti na  MČR, pod 
asociací CMA, do  které jsme vstoupily 
už v  roce 2019, ale nebylo nám dopřáno 
zúčastnit se, byť jediného kola soutěže – 
až letos. O  to větší radost přinesla bron-
zová medaile z  celorepublikového finále 
v Hradci Králové.

Plná smutného pohledu do  startovek 
– mnoho týmů, se kterými jsme se roky 

BERUšKy A lADyBIRDS PŘI CDM ÚSPĚšNĚ 
UzAVŘEly lETOšNÍ SEzóNU

Mgr. Jiřina Růžičková

potkávaly, přestalo existovat. Jsmě šťast-
né, že nám se to podařilo, a i když je nás 
nejméně od založení souboru, jsme vidět 
a slyšet.

Přes všechna úskalí jsme si i  letos užily 
krásnou soutěžní atmosféru a  podařilo 
se nám na různých soutěžích se sestava-
mi prorazit. Za sebou jsme nechaly týmy 
jako Rytmus Úvaly, Princess Chomutov, 
Viva Liberec, Berušky Šluknov nebo Dai-
sies DDM Duchcov, Anemone Roudnice 
nad Labem, Blúrousis DDM Duchcov, No-
vovesky z Nové Vsi nad Nisou a SVČ Ámos 
z  Českého Těšína. Nyní nás čeká zaslou-
žené volno a budeme se těšit na září, kdy 
zase třeba přivítáme nové malé členky.

S pozdravem...
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Taneční rok TK Respectu byl jako ka-
ždý rok nabitý soutěžemi a workshopy 
s  profesionálními trenéry. Vzhledem 
ke  covidovým opatřením začala sou-
těžní sezóna až na jaře, ale ani tak jsme 
se ve velké konkurenci neztratili.

V  tomto roce se nám podařilo ote-
vřít 12 tanečních formací. Tréninky jako 
každý rok probíhaly v  místním kině, 
kde vzniklo mnoho výherních taneč-
ních choreografií. To vše samozřejmě 

TANEČNÍ ROK CDM TK RESPECT

Vlastík Krejčí  
a kolektiv trenérů

za  spolupráce s  dalšími trenéry, kteří 
trénovali ve  svém volném čase, pro-
žívali s  dětmi každou soutěž a  plně je 
podporovali. 

Naše taneční skupina se zúčastnila 
mnoha soutěží na  regionální i  mezi-
národní úrovni, odkud jsme si dovezli 
nespočet medailí v  různých kategori-
ích. Projeli jsme republiku a  navázali 
mnoho dalších skvělých přátelství. Re-
prezentovali jsme naše CDM i  město 

v obrovské konkurenci a neztratili jsme 
se. Právě naopak. Ukázali jsme, že i tak-
to malé město má výjimečnou taneční 
rodinu.

Již nyní se těšíme na další rok s vámi 
a  našimi trenéry. Máme pro vás i  pár 
novinek, ale na  to si ještě musíte po-
čkat a těšit se.
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V sobotu 11. 6. 2022 se konal otevřený 
tenisový turnaj ve čtyřhrách. Do turna-
je se přihlásilo 13 dvojic z  oddílu MSK 
Benešov n. PL a okolí. Turnaj byl rozlo-
sován na 3 skupiny. 

Dvě skupiny byly po  4 hráčích a  jed-
na po 5. V těchto skupinách hrál každý 
s každým na  jeden set, ale pouze do 5 
gemů. Do čtvrtfinále vyřazovacích bojů 
postupovalo osm dvojic. Z  každé sku-
piny automaticky postoupily první dvě 
dvojice. Tři dvojice na třetích místech se 
o dvě postupová místa utkaly v play off, 
kde se hrál super tiebreak. Ve čtvrtfiná-
le se už hrálo na celý klasický set. 

Do finále se probojovaly dvojice Mar-
tin Štípek, Radek Provazník a Lukáš Sý-
kora, Lukáš Reisinger. O  třetí místo se 
pak utkaly dvojice Martin Podolínský, 
Zdeněk Štika a Rostislav Němec, Jan 
Havlík. Konečné výsledky jsou uvede-
ny níže.

MSK - TENISOVÝ TURNAJ ČTyŘHER  
„O POHÁR STAROSTy MĚSTA BENEšOV NAD PlOUČNICÍ“

M. štípek
J. zeman

Turnaje se zúčastnili i  mladí tenis-
té z  Benešova n. Pl. Samuel Feistner 
a Adam Bárta, kteří hráli poprvé takto 
velký turnaj mezi dospělými. Ač srd-
natě bojovali, bohužel do dalších bojů 
nepostoupili, přesto je rádi znovu uví-
táme na dalších turnajích.

Turnaj měl velmi vysokou úroveň, 
k vidění byly vynikající zápasy plné vy-
rovnaných a dramatických výkonů.

Konečné výsledky:
1. místo  

– Martin Štípek, Radek Provazník

2. místo  
– Lukáš Sýkora, Lukáš Reisinger

3. místo  
– Martin Podolínský, Zdeněk Štika

4. místo  
– Rostislav Němec, Jan Havlík

Děkujeme manželům Strakovým 
za  pohodový chod turnaje a  všem 
okolo, kteří pomáhali zajišťovat chod 
celého turnaje (A. Podolínská, I. Štíp-
ková, M. Zemanová).

Dále děkujeme všem sponzorům 
za  poskytnuté dary, jako ceny a  to 
jmenovitě:

Městu Benešov n. PL., 
Marcelovi Miščíkovi z fy VLAMARA s.r.o., 
Petru Frühaufovi z fy CAFFÉ 08 
a fy Chart Ferox, a.s. zastoupené J. Ze-
manem.

Všem účastníkům děkujeme 
za úžasné výkony a těšíme se na další 
turnaj.
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V sobotu 4. 6. 2022 od 10:00 hod. pro-
běhl tradiční turnaj na zahájení teniso-
vé sezóny. 

Turnaje se zúčastnilo celkem 11 hrá-
čů ve 3 věkových kategorii, a to mladší 
přípravka, starší žáci a  žákyně. Hrálo 
se ve  3 skupinách systémem každý 
s každým. Mladší přípravka hrála na 3 
vítězné sety, kde se použilo počítání 
ze st. tenisu. Starší žáci a žákyně hráli 
na klasický jeden tenisový set.

Kategorie mladší přípravka:
V této kategorii se zúčastnili 3 hráči (2 

chlapci a 1 dívka).

Konečné pořadí:
1. Viktor Sláma

2. Sebastián Savčuk

3. Astridka Slámová

Kategorie starší žákyně:
Zde se zúčastnily celkem 4 hráčky. 
K vidění byly velmi vyrovnané a napí-
navé zápasy.

Konečné pořadí:
1. Viola Seifová

2. Lenka Hubená

3. Sheila Štěrbová

4. Leila Pearse

Kategorie starší žáci:
I zde se zúčastnili také celkem 4 hráči. 
Zápasy měly velmi vysokou úroveň.

Konečné pořadí:
1. Samuel Feistner

2. Adam Bárta

3. Vojta Seif 

4. Dan Hájek

Dále bych touto cestou chtěl poděko-
vat všem sponzorům, a to konkrétně:

NBB Bohemia s.r.o. zastoupená pa-
nem Z. Váňou

Pavel Urx – Pro reklama

Dále rozhodčím R. Provazníkovi, L. 
Bártovi a I. Štípkové. 

Samozřejmě děkujeme našemu 
správci panu J. Strakovi s manželkou 
a všem rodičům za podporu.

Děkujeme všem zúčastněným hrá-
čům a  přejeme jim, ať se neustále 
zlepšují a tenis je pro ně hrou, která je 
bude vždy bavit.

TURNAJ DĚTÍ NA zAHÁJENÍ TENISOVÉ SEzóNy  
TENISOVÉHO KlUBU MSK BENEšOV NAD PlOUČNICÍ
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V  rámci projektu LIFE na  Správě 

CHKO České středohoří připravili 10 

tras po  Českém středohoří v  aplikaci 

GEOFUN, která je zdarma ke  stažení 

na  chytré telefony. Jedna z  tras vede 

okolo Panské skály, kde bude v sobotu 

30.7.2022 probíhat Světový den stráž-

ců přírody (WRD). Přítomní pracovníci 

správy a  dobrovolníci by nejen stráž-

cům přírody, kteří budou na  akci, ale 

samozřejmě i  všem zájemcům z  řad 

návštěvníků akce, předvedli, jak ap-

likace funguje a  jak ji mohou využí-

vat. Kdo chce, může si aplikaci a  tra-

su k Panské skále stáhnout a během 

WRD si jí s pracovníky správy či dobro-

volníky případně i projít.

Dne 10.9. 2022 proběhne v  Be-

nešově nad Ploučnicí již popáté 

po svém obnovení v roce 2018 turi-

stický pochod „Benešovská rokle“. 

Původní naší snahou bylo navá-

zání na  tradici pochodu, který se 

pod tímto názvem pořádal v deseti 

ročnících na  přelomu osmdesá-

tých a devadesátých let 20. století. 

V  dnešní době se však tato akce 

pomalu ale jistě dostává do širšího 

povědomí turistů či výletníků z bliž-

šího či vzdálenějšího okolí a buduje 

si i tradici vlastní.

 Pro letošní ročník jsme zvolili cel-

kem 5 základních tras v  délkách 

od sedmi do třiceti kilometrů, které 

účastníka provedou okolím města. 

Start a cíl pochodu bude opět v pro-

storách Městského kina od  7:00 

do 17:00 hodin, kde každý účastník 

vyplní přihlášku k pochodu, zaplatí 

startovné (10 Kč dítě, 20 Kč dospělý), 

dostane popis trasy a pak si každý 

svým tempem trasu projde. V  cíli 

NOVINKA NA WRD 2022 I PRO TURISTy 

BENEšOVSKÁ ROKlE 2022

Vše k aplikaci v odkazu zde: www.geofun.cz 

Trasy v Českém středohoří: www.geofun.cz/ceske-stredohori/ 

Soutěž za  Středohorskými poklady zde: www.geofun.cz/za-stredohorskymi 
-poklady/ 

Těšíme se na vás v sobotu 30. 7. 2022 v čase od  10:00 hodin do  16:00 hodin 
na Panské skále!

pak každý dostane diplom, pro regis-

trované účastníky bude připravena 

absolventská vizitka a medaile.

7 km trasa 

je trasou nejkratší, ale statisticky nej-

oblíbenější – provede účastníka okolo 

pamětihodností města a dovede Vás 

ke  zřícenině hradu Ostrý. Po  cestě 

bude opět připraveno několik úkolů 

nejen pro děti. 

9 km trasa 

je trasa, která Vás provede zámeckou 

zahradou a  stezkou Havraní kameny 

až do Jedlky, kde díky panu Dostálovi 

bude mimořádně otevřen kostel sva-

té Anny s možností prohlídky. 

13 km trasa 

zavede účastníka na opravenou roz-

hlednu Kohout u Valkeřic a na zříceni-

nu hradu Ostrý (tato trasa však bude 

potvrzena, popřípadě upřesněna před 

samotným pochodem).

20 km trasa 

je trasou vyhlídkovou, která 

vede stoupáním až na  Brložec 

a  okruhem okolo bývalého větr-

ného mlýna dovede účastníka 

k  rozhledně na  Sokolím vrchu. 

Následně trasa vede obcí Dobr-

ná až k Ovesné, kde se napojuje 

na 9 km Havraní Kameny.

 30 km trasa 

je již určena pro zdatnější turis-

ty a provede Vás okolo rozhledny 

Kohout, Valkeřicemi a  Merbolti-

cemi k  rozhledně Strážný vrch, 

Starým Šachovem a  Františko-

vem nad Ploučnicí zpět do Bene-

šova nad Ploučnicí. Budeme se 

tedy těšit na  Vaši účast a  snažit 

se pro ten letošní ročník sehnat 

i nějaké to sušší počasí, než jaké 

bylo minulý rok. Toto ovšem sa-

mozřejmě nejsme schopni plně 

zaručit.

Za KČT odbor Benešov nad Ploučnicí

zdena a Jan Ušákovi



B E N E Š O V S K É  N O V I N Y  7 - 8 / 2 0 2 224

James Patterson – začni se ptát – po  vy-
hazovu od  policie provozuje Bill Robinson 
penzion na  pobřeží a  o  okolní svět se moc 
nezajímá. Když se ale v přilehlém městečku 
objeví nová droga, uvědomí si bývalý detek-
tiv rozsah nebezpečí a  s  přítelem Nickem 
začne pátrat po  zdroji. Netuší, že stojí proti 
drogovému bossovi, který své plány kvůli ne-
škodnému vysloužilci měnit nehodlá.

Alena Jakoubková – líný manžel, holé 
neštěstí – Nina zdědí po  rodičích malý zá-
meček. Rozhodne se opustit život i  práci 
ve  městě a  zřídí z  domu penzion. Musí se 
hodně otáčet a  na  randění nemá čas. Pak, 
ale v bance, kam přijde kvůli hypotéce, po-
tká sympatického úředníka a podlehne jeho 
ďábelskému šarmu. Marek si uvědomí, že 
penzion je terno a může se tak zbavit nudné 
rutiny v bance. A tak Ninu přitlačí ke svatbě. 
Když Nina zjistí, že si vzala lenocha, je už poz-
dě…Nebo není?. 

Julie Caplinová – Domek v Irsku – Hannah 
se rozhodla pro velkou životní změnu – opus-
tí kariéru úspěšné právničky v Manchesteru 
a  vydá se na  šestidenní kurz vaření v  Irsku. 
Cestou se zastaví v  Dublinu, kde si užívá 
všechno, co nové město nabízí – irské spe-
ciality, skvělé drinky a  také společnost cha-
rismatického Conora… Uvelebte se ve svém 
oblíbeném křesle a užijte si výlet za dobrým 
jídlem a pitím na krásný irský venkov. 

Hana Raduličová – láska za ostnatým drátem 
– skutečný příběh židovské dívky a osvětim-
ského dozorce. Šťastné milostné příběhy, 
v nichž zamilovaní spolu nezůstali, jsou vzác-
né. Ještě vzácnější jsou válečné milostné pří-
běhy se šťastným koncem, v nichž zamilova-
ní stáli každý na  jiné z  nepřátelských stran. 
A zcela výjimečné jsou milostné vztahy mezi 
příslušníky židovského národa a  stoupenci 
nacismu během druhé světové války. Příběh 
Heleny Citrónové a  Franze Wunsche je víc 
než to všechno.

Stanislav Češka – Podezřelá smrt – Standa 
Berka je povýšen na plukovníka a po desetile-
tích je opět šéfem brněnské mordparty. Když 
usedá za  svůj pracovní stůl, aby začal první 
pracovní den ve staronové funkci, ani ve snu 
by jej nenapadlo, že o první případ se mu po-
stará jeho starý „zákazník“ ještě z dob socia-
lismu. Josef Chudárek, v  odborných kruzích 
známý kdysi jako Pepan Otevřito. Skvělý ka-
sař, nyní ovšem čilý pětaosmdesátník a oby-
vatel penzionu důchodců v Brně-Lesné. Nějak 
se mu nezdá smrt jeho přítelkyně z penzionu, 
na svůj věk svěží devadesátnice a bývalé pro-
stitutky, tehdy zvané Dlouhonohá Nelly…

Sharon Dempsey – Chladné stopy – 
ve  zchátralém domku kousek od  Belfastu 
dojde ke  čtyřnásobné vraždě. Na  stromě 
visí pět zdeformovaných panenek a uvnitř je 
na  zdi nápis Kdo unesl Eden Mulliganovou? 
Otázka vraždu spojuje s  odloženým přípa-
dem mladé matky, která beze stopy zmizela 
v 80.letech. Vyšetřovatelé Stowe a Laineyová 
před sebou mají nelehký úkol. Musí vyřešit 
současný případ a také po desítkách let ko-
nečně přijít na to, co se skutečně stalo s Eden 
Mulliganovou.

KNIžNÍ TIPy z NAšÍ KNIHOVNy

Ivana Jandášová
knihovnice

lUšTIlI JSTE V ČERVNU DOBŘE?
Slunovrat (solstitium) je astronomický termín pro okamžik, 

kdy Slunce má vůči světovému rovníku největší (v případě 
letního slunovratu) a  nejmenší (v  případě zimního) dekli-
naci. Letní slunovrat nastává na severní polokouli obvykle 
okolo 21. června a zimní 21. prosince, přičemž jejich přes-
ný čas se mírně mění. Slunovraty jsou předmětem oslav 
po celém světě, nezávisle na kulturách v té či oné oblasti, 
mající kořeny v dávné minulosti. Různé kultury si tyto cykly 
vysvětlovaly zejména coby přízeň jejich bohů a odpovídají-
cím způsobem je oslavovaly. Ani v dobách staroslovanství 
nebyly oslavy výjimkou a  v  naší krajině probíhaly bujaré 
předkřesťanské oslavy slunovratů. U  západních Slovanů 
nejvyšším bohem nad ostatními bohy byl nazýván Svarog, 
zatímco u  východních Slovanů to byl Perun. Stěhováním 
a sňatky se tato jména bohů částečně mísila. Z těchto oslav 
se řada prvků zachovala jejich přenesením do křesťanství.

KŘÍžOVKA NA ČERVENEC
(1 a 2 část tajenky) stejně jako naše město Benešov nad 

Ploučnicí je územně součástí Benešovského středohoří 
v CHKO České středohoří. Lidem je známa i pod názvem 
(3 část tajenky). Tato národní přírodní památka je těsně 
u hranice s CHKO Lužické hory a stala se i místem, kde se 
každoročně pořádá oslava Světového dne strážců přírody 
(World Ranger Day). Tento světový den je každý rok i po-
sledním dnem července, tedy 31. 7. Smyslem tohoto dne je 
vzdát úctu strážcům přírody z celého světa, kteří za uply-
nulý rok ve službě obětovali ochraně přírody to nejcenněj-
ší, svůj život. Současně se vzpomene i památka na ostatní 
strážce z České republiky a Slovenska, kteří za uplynulý rok 
zesnuli mimo službu. Akce je pro širokou veřejnost a slou-
ží k tomu, aby každý návštěvník měl možnost se seznámit 
s prací strážců přírody jak v národních parcích, tak v chrá-
něných krajinných oblastech, ale i s prací strážců přírody, 
ustavených do  funkcí příslušnými krajskými úřady v mís-
tech, kde nejsou národní parky nebo CHKO. Prezentace 
jsou zaměřeny i na děti a mládež formou soutěží a her. V le-
tošním roce nejbližší sobotou je 30. července a akce bude 
začínat v 9:00 hodin a skončí kolem 16 hodiny.

Ota Dračka
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ODHAlENÍ PAMĚTNÍ DESKy

V sobotu 18. června 2022 byla od-
halena pamětní deska našemu vý-
znamnému rodákovi Mgr. Ladislavu 
Smejkalovi. V Benešově prožil tento 
člověk polovinu svého života.

Ladislav byl historikem Vlastivěd-
ného muzea a galerie v České Lípě. 
Byl autorem mnoha odborných pu-
blikací a  výstav z  oblasti regionál-
ních dějin Českolipska. Získal Po-
ctu hejtmana za  celoživotní přínos 
v oblasti historie. V roce 2006 se stal 
čestným občanem města Česká 
Lípa. 

V  90. letech se stal aktivním čle-
nem občanského sdružení Vlasti-
vědný spolek Českolipska a  Klubu 
přátel muzea. Byl členem redakční 
rady vlastivědného sborníku Bez-
děz. Ve  spolupráci s  Klubem čes-
kých turistů Česká Lípa zajišťoval 

procházky po  České Lípě s  popi-
sem historických památek města. 
V  řadě měst celého okresu před-
nášel historii celého regionu i  jeho 
jednotlivých míst. Dle vlastního od-
hadu za  svých 52 let práce vyslovil 
přibližně 3000 přednášek.

Vyučoval několik let dějepis na Eu-
roškole v České Lípě. Od roku 2006 
byl předsedou Akademie Jana 
Amose Komenského v  České Lípě, 
kde také desítky let působil jako 
lektor. V  roce 2014 uspořádal pro 
Masarykovo demokratické hnutí 
putovní výstavu Masarykův odkaz 
o  prezidentu T. G. Masarykovi. Tato 
úspěšná výstava kolovala po světě. 
Dostala se i do zámoří, kanadského 
Toronta a USA.

Pamětní desku tomuto v  živo-
tě velice skromnému člověku dala 
zhotovit vlastním nákladem jeho 
rodina. Je zhotovená Josefem Svo-
bodou z  Lužic u  Netolic a  najdete 
ji na  domě čp. 26 v  Děčínské ulici. 
Její vlastní odhalení doplnila výsta-
va o  Láďově životě a  vydání knihy 
Vzpomínek. Tato publikace je k do-
stání v  českolipských knihkupec-
tvích, Vlastivědném muzeu a  čes-
kolipském informačním centru. 
Několik výtisků je ještě k  dispozici 
u autora tohoto článku.

luděk Smejkal
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ODCHODEM DO DůCHODU žIVOT NEKONČÍ. 
JAK NA AKTIVNÍ STÁŘÍ?

Senioři jsou v  dnešní době vysta-
veni většímu tlaku, než tomu bylo 
před několika desítkami let, musí 
se vyrovnat s  moderními technolo-
giemi, negativním postojem okolí 
i s těmi, kteří se snaží využívat jejich 
stáří a důvěřivosti. Přestože se může 
zdát, že lidé v  důchodu jsou sešlí 
věkem, tráví volný čas jen u  lékaře 
nebo nicneděláním doma, neumí 
používat mobil natož platební kar-
tu, není tomu tak. Stále více seniorů 
se všemožně snaží zůstat aktivními 
i  v  důchodovém věku, nebrání se 
novým poznatkům, ovládají počítač, 
orientují se na internetu i na sociál-
ních sítích.

Jestliže patříte k  těm, kteří v  dů-
chodu zanevřeli na  aktivní životní 
styl, nedbáte na zdravou výživu, pra-
videlnou tělesnou aktivitu apod. od-
razí se to na vaší fyzické i psychické 
pohodě. Podle dostupných statistik 
čelí pasivní důchodci většímu riziku 
vzniku různých onemocnění, finanč-
ní nejistotě, depresím, úzkostem. 
Mnohdy se neumí vyrovnat s novou 
životní situací, izolují se od  okolní-
ho světa, stávají se zatrpklými vůči 
ostatním.

Jak si zpříjemnit stáří? Zde je ně-
kolik praktických tipů:

Vzdělávejte se. Dnešní doba na-
bízí mnoho možností, jak si rozšířit 
vzdělání i  ve  stáří, ať už mluvíme 
o různých univerzitách třetího věku, 
vzdělávacích kurzech pro seniory aj.

Plánujte si čas. Pořiďte si diář a na-
plánujte si možné aktivity tak, abys-
te co nejvíce vyplnili svůj volný čas. 
Samozřejmě s  ohledem na  vaše 
zdraví, nic se nemá přehánět.

Pomáhejte. Vaše dlouholeté zku-
šenosti jsou pro mnohé k  nezapla-
cení. Můžete doučovat, pomáhat 
jiným seniorům, kteří jsou odkázáni 
na druhé, věnujte se dobrovolnictví, 
pohlídejte vnoučata…

Pohybem ke  zdraví. S  ohledem 
na  vaše fyzické možnosti sportujte, 
jezděte na  kole, choďte na  procház-
ky…

Buďte společenští. Existují různé 
spolky a  sdružení pro seniory, ne-
vyhýbejte se jim. Mimo jiné je to 
způsob, jak se seznámit s  novými  
lidmi a  najít člověka, který bude 
vaše nadšení pro aktivně trávené 
stáří sdílet.

Cestujte. Cestovní kanceláře nabí-
zejí velké množství zájezdů šitých 
na  míru potřebám seniorů, které 
nezruinují váš domácí rozpočet. Po-
kud netíhnete k zahraničnímu ces-
tování, můžete prozkoumávat zají-
mavá místa v ČR apod.

ONlINE PSyCHOlOgICKÁ PORADNA MOJRA.Cz
WWW.MOJRA.Cz

Připravte se včas. Na  stáří je po-
třeba se připravit s předstihem, a to 
nejen po finanční stránce. Např. při 
rekonstrukci bytu nechte namon-
tovat madla k  vaně, zvolte kvalitní 
podlahu bez koberců, o které byste 
později zakopávali…

Trénujte mysl. Mozek potřebuje 
neustále podněty k  tomu, aby co 
nejdéle fungoval tak, jak má. Paměť 
a bystrou mysl můžete posílit luště-
ním křížovek, čtením, hraním logic-
kých her…
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zAHRADNÍKůV ROK – NAšE zAHRADA V lÉTĚ
I  během léta je na  zahradě mno-

ho práce a  tím nemyslíme sklízení 
zeleniny, kterou jste na  jaře vysadili. 
Hlavně je třeba sekat a  přihnojovat 
trávník, provést udržovací řez živého 
plotu a během sucha pravidelně zalé-
vat. A to není zdaleka všechno. 

JAK UšETŘIT VODU PŘI zAlÉVÁNÍ 
TRÁVNÍKU

Pro úsporu vody i vašeho času je nej-
lepší zalévat v podvečer nebo případ-
ně v  noci, pokud máte nainstalovaný 
závlahový systém.

I v létě je dobré trávník pohnojit a to 
nejlépe pomalu rozpustným hnoji-
vem, které porost zásobí živinami až 
do  podzimu. Hnojení provádějte nej-
lépe po dešti, nebo ho po aplikaci tro-
chu zalijte. Také je vhodná doba, kdy 
provést postřik proti dvouděložným 
plevelům, tedy v případě že udržujete 
trávník v bezplevelném stavu.

TVAROVÁNÍ žIVÉHO PlOTU

Většina živých plotů se středním nebo 
rychlým růstem vyžaduje alespoň dva 
tvarovací řezy. První se provádí nejčastě-
ji v  červnu a  ten druhý si nechte na  sr-
pen, kdy už jsou větve opět odrostlé. Bě-
hem léta by měl být řez citlivý a neměl 
by zbytečně zasahovat příliš hluboko. 

KTERÉ OVOCNÉ STROMy PROŘEzAT?

Mohlo by se zdát, že je na  řez ovoc-
ných stromů už pozdě, pravdou ale je, 
že zvláště striktně tvarované jádrovi-
ny ve tvaru štíhlého vřetene, palmety 
nebo špalíru vyžadují zásah i o letních 
prázdninách. V tomto případě je třeba 
odstranit bujné výhony, které nemáte 
v  plánu na  dřevině ponechat pro za-
pěstování nové kosterní větve. Během 
léta neprořezávejte ořešáky, ačkoli se 
v  některých publikacích právě o  ter-
mínu během léta dočtete. Stejně tak 
je pozdě na prořez peckovin.

DOBA BylINEK

Léto je jako stvořené pro sklizeň by-
linek, které jsou již plně narostlé. Ně-
které jste možná už sklidili a  teď se 
chystáte na  druhou sklizeň. V  tomto 
období lze sklízet mátu, meduňku, 
mateřídoušku, tymián, yzop, saturej-
ku, bazalku i majoránku.

Sušte optimálně na  bylinářských sí-
tech v  dobře větrané místnosti bez 
přímého přístupu slunečních paprsků. 

šKůDCI NEJVÍC ŘÁDÍ V lÉTĚ

Během léta se mohou na  ovocných 
i  okrasných dřevinách objevit škůdci. 
Na růžích i ovocných stromech to jsou 
často mšice. Proti tomuto hmyzu si 
můžete pořídit buď běžné přípravky 
na  syntetické bázi, nebo vyzkoušejte 
přípravky biologické ochrany, které 
jsou ohleduplné k životnímu prostředí.

ZLOBÍ VÁŠ POČÍTAČ?
Servis a prodej PC pro Děčín, Benešov, Jílové,  

Libouchec, Ústí nad Labem, Teplice.

VY nikAm nemuSÍTe – mY PřiJeDeme k VÁm.
 Volejte - pište nOnSTOP – v Jílovém a okolí jsme doma.

tel.: 730 904 272
email: pcgold@seznam.cz 

pro více informací navštivte naše nové stránky  
www.pcgold-servis.cz 

Prodej nových i repasovaných PC a notebooků, výhodné ceny 
- servis PC a notebooků.

POZOR!! - Přejděte do světa WINDOWS 10 za ceny roku 2019, 
předchozí verze končí.

Pokud nezvedáme telefon, pište sms, nebo mail. 



Z P R A V O D A J  M Ě S T A  B E N E Š O V  N A D  P L O U Č N I C Í 29

 777 151 151  /  www.jaw.cz  /  info@jaw.cz

* Rychlost až 1 Gigabit
2 měsíce zdarma  

pro nové zákazníky  
při uvedení hesla  

PRÁZDNINY

INTERNET *

ZADARMO
PRÁÁÁZDNINY

NA
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   POVOLÁNÍ, 
                                 KTERÉ MÁ  
        SMYSL 

 
             
              PO ROCE 

    31 890 Kč                   110 000 Kč 
    JISTÝ SLUŽEBNÍ PŘÍJEM                                  NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK 

 
 

 

          STABILITA/JISTOTA /DLOUHODOBÁ PERSPEKTIVA 
          STÁLÝ RŮST SLUŽEBNÍHO PŘÍJMU/KARIÉRNÍ POSTUP 

                      ÚSTECKÝ KRAJ                                 KRAJSKÉ ŘEDITELSTVÍ POLICIE
                                 krpu.nabor@pcr.cz                              ÚSTECKÉHO KRAJE
                                                                                                      Tel.: 974 432 400 
                                                                                                                 Mobil: 722 017 403  

NABÍZÍME: 
6 týdnů dovolené 
příspěvek na dovolenou 
10 000 Kč
zákonné výsluhové nároky, 
odchodné 
možnost uplatnění u útvarů
pořádkové, dopravní 
a cizinecké policie 

POŽADAVKY PRO PŘIJETÍ: 
  občanství České republiky 
  věk nad 18 let 
  střední vzdělání s maturitní 
  zkouškou 
  fyzická, zdravotní a osobnostní 
  způsobilost 
  bezúhonnost 
  bez stranické příslušnosti
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